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 الشواهد القرآنية للتضمين النحوي 
 

 ناىج إبخاهيػ فؽلياحث :     اسػ الب
 مجرس اللغؽيات                   

 كلية البظات الأزىخية بالطظيا الججيجة -الجامعة :        جامعة الأزىخ 
 0الجولة :          جطيؽرية مصخ العخبية 

 u.egNahedfoly.19@azhar.edالإيطيل :        

 : الملخص
 ، الله رسول على والسلام والصلاة ، لله والحمد ، الله بسم

 والاه ومن وصحبه آله وعلى
 ، وبعد ،

فالتضطيؼ كلطة متجاولة فى كتب اللغة بيؼ الأدباء والظحؽييؼ والعخوضييؼ   
ولكل طائفة معظى خاص يفسخون بو التضطيؼ ،والتضطيؼ مؼ العؽاىخ اللغؽية التى 

        يا نحاة العخب القجامى فى معالجة الظصؽص وتفسيخ الأساليب ، اعتطج علي
إشخاب فعل معظى » إذ تجاولو الظحاة مؼ مظح القخن الثانى لليجخة   عخفؽه وىؽ  

، فيتؽسع في استعطال لفظ تؽسعا يجعلو مؤديا معظى لفظ آخخ مظاسبا «  فعل آخخ
             ". فأغلب مباحثو في تعجية لو، فيعطي الأول حكػ الثاني في التعجي واللدوم 

 . الفعل ولدومو
والحقيقة والطجاز. لأن اللفظ لػ يؽضع للحقيقة والطجاز معا، والجطع بيظيطا مجاز 
خاص يعخف بالتضطيؼ، لأن اللفظ استعطل في غيخ معظاه لعلاقة وقخيظة، والطعظى 

الآخخ فقج دلّ عليو الطخاد مؼ اللفظ الطضطؼ معظى لفظ آخخ، ىؽ معظى ذلغ اللفظ 
 عؼ طخيق الطجاز، فاللفظ الطضطؼ لا يفيج حيظئح غيخ ىحا الطعظى.

mailto:Nahedfoly.19@azhar.edu.eg


 

 السُنة النبوية والرقابة الأسرية وحب الوطن

 

 

3 

 
واشتطل البحث على ثلاثة مباحث وخاتطة ، تظاولتُ في الطبحث الأول ، 
تعخيف التضطيؼ وذكخ الغخض مظو ، وتضطَّؼ الطبحث الثاني أنؽاع التضطيؼ وفؽائجه 

 على ظاىخة التضطيؼ وشخحيا  ، والطبحث الثالث عخض الشؽاىج القخآنية
 .الطجاز  -ظاىخة   -  تضطيؼ  -قخآنية     -شؽاىج   : المفتاحيةالكلمات 
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:Summary 
In the name of Allah, thank God, and prayer and peace be upon 
the Messenger of Allah, and upon His God, His Companion and 
His God. 

and, after، 
  The inclusion of a word in language books among literaries,   

grammatics, showrunners and each sect has a special meaning 
by which to interpret inclusion. and the inclusion of linguistic 
phenomena on which the ancient Arab sculptor relied to process 
texts and interpret methods, Since the second century of 
migration, the sculptor has known him to "sip the act of another 
act". and expands on the use of the word "enlargement", which 
makes it meaningful to another term appropriate to it, giving the 
former the second provision of encroachment and necessity ". 
Most of his discussions are trespassing and necessary. 
truth and trope. Because the word was not developed for both 
truth and trope, the combination of which is a special passage 
known as inclusion, because the word was used in the 
meanings of a relationship and presumption, and the meaning of 
the word implied by another term is the meaning of that other 
term, as it was evidenced by the passage. 
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The research included three investigations and a conclusion, 
which I discussed in the first research, the definition and 
purpose of the inclusion, the second research included the types 
and benefits of the inclusion, and the third research presented 
the Koranic evidence on the phenomenon of inclusion and 
explained it. 
Keywords:  Evidence - Koranic - Inclusion - Phenomenon 
- Tropic 


